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I. 

Értesítés 1907—1908 iskolai évre. 

A nagykanizsai m. kir. áll. elemi népiskolánál az 
1907—1908. iskolai évre a beírások 1907. szeptember 
1-től szept. 8-ig lesznek; még pedig délelőtt 8 órától 
11 óráig, délután 2 órától 4-ig. Ünnepen csak délelőtt 
lesz beirás. Az I. és II. kerületi tanulók az I. kerületi 
Zrinyi Miklós-utcai iskola, a III. kerületi tanulók a 
kiskanizsai templomtéri iskola helyiségében iratha-
tók be. 

Az I. II. kerületi róm. kath. vallású tanulók szep-
tember 8-án a Szent Ferencrendüek templomában 
mise-hallgatással kezdik meg az iskolai évet. 

Az előadások általában szept. 9-én kezdődnek. 
A beiratkozáshoz minden tanuló hozza magával 

„Értesítő" könyvecskéjét vagy szabályosan kiállított 
iskolai bizonyítványát. Azok a tanulók, kik először 
iratkoznak be, iskolaköteles koruk igazolására anya-
könyvi tanúsítványt hozzanak magukkal. Az iskolakö-
telesek sorába az 1907—1908. évre azok lépnek, akik 
1901 évi augusztus 31-ig születtek. Az iskolakötelesek 
sorából pedig kilépnek, akik 1895. évi szeptember 
1-je előtt születtek. 

A beiratási dij minden tanulóra nézve kivétel nél-
kül: 1 (egy) korona. 
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Az a tanuló, akinek 1 vagy 2 tanítási tárgyból 
elégtelen osztályzata van, 1907. aug. 30-án vagy 31-én 
javító-vizsgálatot tehet. 

Minden tanuló annak a kerületnek megfelelő isko-
lájába köteles beiratkozni, ahol a beiratkozáskor lakik. 

A vidéki tanulók kötelesek a beiratkozáskor be-
jelenteni azt a helyet (annak a családnak lakását) is, 
ahol az iskolai időn kivül tartózkodni fognak. E nél-
kül nem irhatok be. 



I I . 

Jelentés az 1906—1907. iskolai évről. 

A beírások 1906. szept. 1 -tői szept. 8-ig tartottak. 
A róm. kath. tanulók szept. 9-én szentmise hall-

gatással kezdték meg az évet. Az előadások szept 
10-én kezdődtek. 

Beiratkozott 2151 tanuló, kik közöl a beirási díjat 
és az országos tanítói nyugdíjjárulékot 2109 fizette 
meg. A létszám a mu!t iskolai évihez képest 3-mal 
kevesbedett. 

A tanulók egészségi állapota kielégitő vo l t ; 
mert fordult ugyan elő ragadós betegség is, de csak 
szórványosan. Mégis egyes osztályokból 15—20 gyer-
mek is hiányzott e betegség időtartama alatt, a ható-
sági óvintézkedések következtében. 

Dr. Rátz Kálmán és dr. Goda Lipót városi orvos 
urak az összes osztályokban beoltották az I. osztályba 
járó vagy a még újra nem oltott tanulókat, és minden 
osztályban teljesítették a szokásos szemvizsgálatot. 

Évzáró vizsgálatok. A hittani vizsgálatok a róm. 
kath. vallású növendékekkel az I. és II. kerületben 
junius 6-án, a III. kerületben junius 10-én; az izraelita, 
ágostai evangelikus és az evangelium szerint reformált 
vallású növendékekkel pedig mind a há r om kerületben 
jun. 12-én délután voltak. 
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A rendes osztály vizsgálatok junius 15-től egész 
jun. 25-ig tartottak az Utasításban elrendelt módon. 

Az iskolai év jun. 29-én záródott be hálaadó 
Isten-tisztelettel. 

Helyettesítés. Hosszabb időtartamú helyettesítés 
2 izben fordult elő. Szalay Dénesné, Juk Etelka taní-
tónő kért oivosi bizonyítvány alapján egy hónapi 
szabadságot , melyet a kir. tanfelügyelő engedélyezett 
is. A szabadságolt tanítónőt ez alatt az idő alatt Ba-
nekovichné Nyakas Viktória, meg Gergye Sándor he-
lyettesitették, akik saját osztályukban, az újonnan szer-
vezett V—VI. leány- és V—VI. fiu-osztályban — he-
lyiség hiánya miatt — nem taníthattak. 

Hosszabb szabadságot - 1907. ápril 8-tól 1907. 
május 17-ig kapott Mantuano Mária a kir. tanfelü-
gyelő 855 1907. számú rendeletével, mely idő alatt 
Varga Júlia oki. tanítónő helyettesitette osztályában. 
Rövidebb ideig tartó betegség vagy egyébb ok miatt 
történt mulasztások esetén igen gyakran helyettesitett 
szívességből Haba Rózsa oki. tanítónő, kinek ez uton 
mond köszönetet a III. ker. tanítótestület. 

Beiskolázás. A tanítótestületek a gondnokság 
utján szorgalmasan beterjesztik az igazolatlanul mu-
lasztókat a városi hatósághoz, mely igazán példás 
erélyességget, ha kell: bírságolással is kényszeríti a 
szülőket, hogy gyermekeiket pontosan küldjék iskolába. 
Ez a szigorú eljárás már nagyon sokat javitott a be-
iskolázási viszonyokon. Ebben az évben azonban 
mégis olyan helyzet következett be az újonnan szer-
vezett V—VI. leány- és V—VI. fiu-osztályoknál, amely 
a tanítási intézetek életében a legkülönösebbek közé 
számitható. Ezeknek az osztályoknak elhelyezési kér-
désénél ugyanis a kir. tanfelügyelő, mint az iskolafen-
tartó állam képviselője, nem fogadta el azokat az 
osztályhelyiségeket, melyeket a városi hatóság — mint 
a helyiségek adására köteles szerződőfél — ilyenekül 
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kijelölt. A városi hatóság a kir. tanfelügyelő intézke-
dése ellen fölebbezéssel élt a vallás- és közoktatás-
ügyi minisztériumhoz. Mielőtt azonban innen a döntés 
leérkezett volna, az ügy hosszú vajúdás után mégis 
elintézést nyert olyképpen, hogy az V—VI. leány-
osztályt az I. kerület egyik üresen álló, de a polgári 
leányiskola részére elfoglalt termébe, — a mit már az 
iskolai év elején e célra kijelölt a városi hatóság — 
az V—VI. fiu-osztályt pedig az Eötvöstéren levő régi 
gimnáziumi épület egyik e célra átalakított helyiségébe 
helyezték. A vitássá lett ügy hosszadalmassá válásá-
nak a beiratkozott növendékek vallották kárát, mert 
részükre az előadások csak a helyiségek bebútoro-
zása és fölszerelése után 1907. március 18-án kez-
dődhettek meg. 

Igazgatói értekezletek. A kerületi igazgatók a 
szükséghez képest az iskolai év folyamán több izben 
is tartottak értekezletet, melyeknek keretében főleg az 
iskolák közös adminisztrációjára vonatkozó vagy az 
egyöntetű beléleti igazgatás szükségességét igényelő 
ügyeket intéztek el. 

Három izben dr. Ruzsicska Kálmán, kir. taná-
csos, tanfelügyelő elnöklete mellett folyt le az igazga-
tói értekezlet. Ezek közöl az 1906. október 27-én tar-
tott értekezletben a kir. tanfelügyelő értesítette az 
igazgatókat, hogy az uj (az V. és VI. osztályok ré-
szére szükséges) iskolatermek érdekében a városi 
hatóságot megkereste; s fölkérte az igazgatókat, hogy 
fölszerelés és bebútorozás iránt sürgősen terjesszék 
be a szabályos költségvetést. Értesítette az igazgató-
kat arról is, hogy Nagykanizsa város hatósága az 
önálló, szaktanitós gazdasági ismétlő iskola ügyében 
kedvező határozatot hozott s a húsz holdnyi terület-
nek Nagy- -és Kiskanizsa között való beszerzése vagy 
kibérlése iránt tüzetesen intézkedett. — Az igazgatók 
utján a kir. tanfelügyelő fölhívta a tanítótestületeket, 
hogy a vallás- és közoktatásügyi miniszter urnák az 
országos gazda-szövetség eszméjére irányuló inten-
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cióját tanítói körökben a lehető legmelegebben támo-
gassák. Szívökre kötötte a Szanatórium-Egyesület ma-
gasztos, emberbaráti céljait, s az iskolák egészségügyi 
viszonyainak legodaadóbb ápolását. — Az 1907. 
február 7-én tartott értekezleten a kir. tanfelügyelő 
ujabban is megbeszélte az igazgatókkal az V. és VI. 
osztályok részére szükséges iskolatermek ügyét. Tu-
datta velők, hogy a miniszter úrtól percenkint várja 
a döntést a polgári iskola szóban forgó két iskola-
terme ügyében. Egyébként még megjegyezte, hogy e 
hallatlan és tarthatatlan állapot ügyében a polgármes-
ter úrral most, ittléte alatt személyesen értekezik. É r -
tesítette az igazgatókat arról is, hogy tárgyalni fog a 
város polgármesterével az önálló gazdasági ismétlő 
iskola céljaira már elvben megszavazott husz holdnyi 
földterület ügyében.— Az 1907. május 29-én lefolyt 
értekezleten ismételten megállapittatott, hogy Nagy-
kanizsa város még most sem döntött az önálló gaz-
dasági ismétlő iskola szervezése ügyében. A III. kerületi 
igazgató bejelentette, hogy a város VI. és VII. kerüle-
tében (Kiskanizsán) gazdasági hitelszövetkezetet léte-
sített 91 részvényessel, 250 részvénnyel az 1898. 
XXIII. t.-c. alapján alakult országos központi hitel-
szövetkezet fiókjául. — A kir. tanfelügyelő elnöklete 
mellett lefolyt igazgatói értekezletek mindegyikén a 
már jelzett mozzanatokon kivül beható tárgyalás anyaga 
volt az iskolai nevelés és tanitás irányítására, a közös 
szellem megteremtésére és az eljárás egyöntetűségére 
vonatkozó tennivalók megállapítása is. 

Közös értekezletek. A három önálló igazgatás 
alatt álló kerület tanítótestületei eddig is szükségét 
érezték már annak, hogy bizonyos ügyeket, melyek a 
tanítótestületek mindegyikét egyformán érdekelték, kö-
zös értekezlet keretében tárgyaljanak. Ez azonban csak 
fakultative történt. Ebben az iskolai évben a miniszter 
úr rendelettel rendszeresítette a közös értekezleteket. 
Aként intézkedett ugyanis, hogy az egyes tanítótestü-
letek, élükön az igazgatóval, az egyes iskolák ügyeit 
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az „Utasítás" 101. 102 és 103. szakaszaiban foglal-
tak szerint önállóan intézik, e mellett azonban közös 
értekezleteket is tartanak; és ped ig : 

szeptemberben (a tanév kezdete miatt) együttes, 
októberben külön, novemberben az elért tanulmányi 
állapotok egyeztetése és a szegény gyermekek se-
gélyezése stb. végett együttes, decemberben külön, 
januárban socialpedagogiai aktualis kérdések és az 
iskolák tanulmányi állapotának megvitatása végettegyüt-
tes, februárban külön, márciusban esetleges járváuyos 
gyermek-betegségek stb. ügyei, a tanulmányi állapotok 
összevetése és pedagógiai vitatkozás céljából együttes, 
áprilisban külön, májusban tankönyvek, tanszerek jegy-
zéke, a tantervben szükségesnek mutatkozó változások 
stb. miatt együttes, juniusban a tanév eredményeinek 
összegezése, jövő évi együttműködés tervezete végett 
együttes ülések tartassanak. 

A közös értekezletek alakuló ülése 1907. március 
13-án volt, mely alkalommal megállapították az Ügy-
rendet s azt jóváhagyás végett fölterjesztették a kir. 
tanfelügyelő utján a vallás- és közoktatásügyi minisz-
terhez. Megválasztották titkos szavazással a 3 igazgató 
közöl elnökül Szalay Sándort, társelnökül: Szabó Ist-
vánt; jegyzőkül ped ig : Gergye Sándort és hagy 
Lajost. 

Az „£/g;ym7í/"jóváhagyása után az első közös ér-
tekezlet 1907. május 29-én volt, mely alkalommal az 
elnök előterjesztette Nagykanizsa város tanácsának 
következő megkeresését : 

1 0 7 9 6 
1 9 0 7 . S Z l 

A főgymnasium igazgatója f. évi május hó 16-án 
arról értesítette a városi tanácsot, hogy a főgymnasium 
tanári kara f. évi március 23-án tartott ülésében dr. 
Fodor Aladár iskola orvos és egészségtan tanára in-
dítványa alapján azon kérdéssel foglalkozott, hogy a 
jövő 1907/8. iskolaévtől kezdve a főgymnasiumban a 
tanítás egyhuzamban d. e. 8 órától d. u. 1 óráig tar-
tassék. 

Az erről felvett jegyzőkönyv a tankerületi főigaz-
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gatóhoz fölterjesztetvén, onnét azon értesités adatott, 
hogy a nmságu m. kir. vallás és közoktatásügyi mi-
niszter ur ezen uj tanítási rendet csak akkor engedé-
lyezné, ha a város közönségének viszonyai és szoká-
sai ezt megkövetelik. 

Ennek megállapithatása céljából tisztelettel meg-
keressük cimet, hogy a vezetése alatt levő városi 
polgárokat, család atyákat egy értekezletre összehívni, 
velük az ügyet megtárgyalni és véleményükről ben-
nünket lehető rövid idő alatt értesíteni méltóztassék. 

A városi tanács. 
Nagykanizsán, 1907. május 24. 

Vécsey 
polgármester. 

A közös értekezlet beható megvitatás után véle-
ményül abban állapodott meg, hogy a délelöttönkint 
egyhuzamban való tanítást a helyi viszonyokkal ösz-
szeegyeztethetőnek tartja és úgy a tanulókra mint a 
szülőkre nézve kedvezőnek is, de csak abban az eset-
ben, ha déli 1 órán tul az órarendben sem torna, sem 
rajz, sem egyéb tárgy nem szerepel, vagyis: ha a 
növendékek délutánra semmiféle cim alatt sem vonat-
nak be az iskolába. 

Ugyanebből az értekezletből — megdöbbentő 
konkrét esetek alapján — megkeresték Nagykanizsa 
város tanácsát, hogy ha a 15 éven aluli gyermekek-
nek a korcsmától való eltiltására nézve van már vár-
megyei vagy városi szabályrendelet : ennek lehető 
legerélyesebb foganatosítása iránt; ha pedig még nem 
volna: ilyennek alkotása iránt intézkedni szíveskedjék. 

Foglalkozott még ez értekezlet azzal a kérdéssel 
is, hogy az elemi iskola 1. és II. osztályába járó nö-
vendékekkel nem volna-e célszerűbb — különösen 
azok testi fejlődése szempontjából — az előadásokat 
reggel 9 órakor kezdeni ; valamint azzal is, hogy az 
elemi népiskolánál nem volna-e sokkal könnyebben 
keresztülvihető a délelöttönkint egyhuzamban váló ta-
nítás, mint a gimnáziumban. Ezekre nézve azonban 
határozatot csak tanulmányozás és mélyreható meg-
vitatás után hoz az értekezlet. 

Az utolsó közös értekezlet jun. 26-án volt. 




